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Tisková zpráva ze dne 3. 6. 2020 

V připravované novele zákona o liniových stavbách 
uvádí Povodí Odry zavádějící informace 

Povodí Odry se snaží prosadit do zákona o urychlení výstavby dopravní, vodní
a energetické infrastruktury výstavbu nádrže v Nových Heřminovech, což by 
zřejmě umožnilo ignorovat argumenty a odpor vzdorující obce. V 
připravované novele zákona č. 416/2009 Sb. uvádí však  zavádějící 
informace, které jsou v rozporu s realitou. V jednom odstavci se ve 
zdůvodnění zákona objevují škody na majetku a životech způsobené povodní 
v roce 1997 v celém povodí řeky Odry s náznakem, že výstavba nádrže tyto 
škody vyřeší a proto je její stavba veřejným zájmem. Přehrada ale ochrání 
jen obyvatele nivy řeky Opavy a to jen některé a jen před stoletou vodou a 
nikoliv před povodní roku 1997. Evidentně nijak nezabrání škodám v jiných 
povodích řek povodí Odry. Navíc je zde stavba přehrady uváděna jako 
opatření proti suchu, což je zcela nesmyslné protože přehrada jako 
protipovodňové opatření musí být z větší části vypuštěná v očekávání 
povodně.

Podle Hnutí Duha Jeseníky není žádný důvod, aby stavba uvedené přehrady byla 
zahrnuta v novele zákona č. 416/2009 Sb., která je nyní v sněmovně ve druhém čtení.
Přehrada není veřejným zájmem, není nutným a jediným řešením protipovodňové 
ochrany obyvatel kolem řeky Opavy, veřejným zájmem je protipovodňová ochrana a ta
je bohužel i přes utracenou miliardu díky neschopnosti Povodí Odry skoro na stejné 
úrovni jako v roce 1997. Jak ukázaly i zahraniční posudky (italský a holandský) - je 
přehrada jen jedno z možných řešení a to řešení nejméně šetrné vůči přírodě i životům 
obyvatel. Proto Hnutí Duha Jeseníky požádalo dopisem MZe o nápravu zdůvodnění v 
novele.

Ve zdůvodnění změn zákona je uvedeno:

„Proto převažuje veřejný zájem na ochraně cca 6 000 obyvatel, z nichž se 2 000 
nachází v oblasti vysoké míry rizika při povodních, v kontextu událostí v roce 1997, kdy
v povodí řeky Odry zahynulo 20 lidí a byly způsobeny škody ve výši cca 17 miliard Kč. 

Naléhavost protipovodňové ochrany vyplynula právě z historického kontextu v dané 
oblasti, který prokázal, že ztráty a škody způsobené povodněmi mohou dosáhnout 
společensky neakceptovatelné výše. Taktéž nejhlubší sucho za dobu pozorování v 
povodí Odry v letech 2015 – 2016 podporuje realizaci vodního díla z pohledu výše 
uvedeného veřejného zájmu.“
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Ludvík Drobný, starosta Nových Heřminov řekl:
„Záměr výstavby přehrady je projektován jako ochrana před stoletou vodou. Ale 
povodeň v roce 1997 dosahovala úrovně 500-700 leté vody! Používat proto výši škod 
z roku 1997 jako zdůvodnění pro plánovanou přehradu, a navíc ještě za celé povodí 
Odry, je až nepochopitelné. Svědčí to pouze o tom, že argumenty pro přehradu jsou 
hledány kdekoliv i tam, kde nejsou, naopak oponentní názory jsou bez bližšího 
zdůvodnění šmahem zamítány. Od roku 2005 existuje studie ing. Václava Čermáka, 
která navrhuje řešení daného úseku řeky Opavy bez nutnosti stavět přehradu a 
s nesrovnatelně nižšími náklady. Přestože se jedná o zkušeného projektanta, který 
zpracovával protipovodňová opatření na mnoha místech republiky, nebyl jeho návrh 
ani připuštěn k odborné diskusi. Nezanedbatelný je i fakt, že studie EIA k projektu 
Nové Heřminovy vůbec neřeší jakoukoliv jinou variantu, dokonce ani nulovou.
Samostatnou kapitolou je vztah připravovatelů přehrady k samotné obci Nové 
Heřminovy. V letech 2006-2007, kdy se záměr připravoval, nebyli občané ani 
zastupitelé k přípravě připuštěni. Teprve v roce 2008 po schválení záměru vládou byla 
obec informována, co se proti ní chystá. Reakcí ještě v témže roce bylo místní 
referendum, které stále zavazuje všechny obecní zastupitele ve všech správních, 
případně soudních sporech vystupovat vždy proti záměru přehrady. Na jakékoliv 
návrhy obce, které by mohly vést k odblokování této situace, přichází jen odmítavé 
reakce. Jedná se bohužel o citlivou politickou záležitost, takže všechny dosud vládnoucí
strany odmítají tuto kauzu znovu otevřít, byť jen k diskusi. Laický názor, že přehrada 
vše a radikálně vyřeší je populisticky nejefektnější. V této situaci se nacházíme už 
neuvěřitelných 23 let. Za tu dobu Povodí Odry utratilo cca 1 miliardu korun za posudky 
a projekty všeho druhu, ale ochrana daného úseku povodí se prakticky nezměnila. 
Povodí Odry se dále zaměřuje na boj proti řádně zvolenému zastupitelstvu (už třetímu)
a ovlivňování názoru občanů pochybnými argumenty.
Požadavek obce Nové Heřminovy je po celá léta stejný: Proveďte řádné, zdůvodněné a
nezávislé odborné srovnání přehradové varianty s variantou úprav koryta bez přehrady
(multikriteriální hodnocení) a obec bude výsledek respektovat.“

Ivo Dokoupil z Hnutí DUHA Jeseníky řekl:

„Již 23 let chce Povodí Odry postavit přehradu na území a pozemcích obce Nové 
Heřminovy, která nesouhlasí, Povodí ale trvá na stavbě. Je to, jako kdyby se váš 
soused rozhodl postavit si bazén na vaší zahradě. A pokud nebudete souhlasit, tak si 
nechá v parlamentu schválit zákon, který vás jako vlastníka z jednání vyloučí. Stějně 
se teď snaží postupovat Povodí Odry.
Tuto situaci již známe. Stejně jako v roce 2008, kdy vláda na základě nepřesných 
informací Povodí Odry schválila výstavbu přehrady, má nyní vláda opět na základě 
zavádějících údajů vyřešit slepou uličku, do které se dostalo Povodí Odry díky 
prosazování neefektivního a nešetrného a nemoderního protipovodňového opatření. 
Nyní opět Povodí ve zdůvodnění zákona uvádí zavádějící údaje, je otázka zda omylem 
nebo záměrně, opět jsme svědky používání dezinformací při zdůvodňování výstavby 
přehrady v Nových Heřminovech. Tou zásadní nepravdou je ale tvrzení, že neexistuje 
jiná varianta, než zničení části obce a cenného úseku řeky Opavy. Ve skutečnosti 
existuje varianta ochrany před povodněmi bez nádrže, jejíž autorem je ing. Václav 
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Čermák, která nikdy nebyla řádně vyhodnocena, i když to obec Nové Heřminovy již 
léta požaduje. Kdyby Povodí vybralo tuto variantu, která je nekonflitní a levnější, již 
dávno se mohlo stavět. Je opravdu tristní, když Povodí Odry, které na přípravu 
protipovodňových opatření utratilo kolem miliardy korun a pracuje na tom 22 let, pro 
prosazení urychlení stavby, o které ještě před pár lety tvrdila, že se v brzké době 
uskuteční, musí užívat dezinformací. To, že Krnov není doposud chráněn před 
povodněmi, je hrubé manažerské pochybení MZe a Povodí Odry a bylo by třeba z toho 
vyvodit důsledky, odvolat zodpovědní lidi a žádat vysvětlení. Namísto toho se budou 
vymýšlet další zákonné kličky a utrácet další miliardy. Obrátili jsme se proto na MZe se 
žádostí o napravení zkreslujících informací, bohužel se nám nedostalo žádné pozitivní 
odpovědi. Další, neméně vážnou dezinformací, je tvrzení, že přehrada zásadním 
způsobem může napomáhat problémům se suchem. Ministerstvo zemědělství by se 
mělo konečně vážně zabývat řešením dopadů klimatických změn a dbát na to, aby 
dávalo peníze zemědělcům za údržbu krajiny a LČR za údržbu rozmanitých lesů. 
Namísto toho v předvečer klimatické katastrofy vyhazuje peníze na další betonové 
hráze a ničení vzácného úseku nivy řeky Opavy.“

Kontakty:
Ludvík Drobný, starosta Nových Heřminov, tel.: 733329260
Mgr. Ivo Dokoupil, koordinátor Hnutí Duha Jeseníky, tel.: 777787927

Přílohy:
- dotaz Hnutí Duha Jeseníky 
- odpověď MZe
- aktuální stanovisko obce Nové Heřminovy
- protipovodňová opatření pro obce a částí obcí lze nalézt například zde: 
https://www.pod.cz/planovani/soubory/koncepce_MSK/oblast_PPO.pdf
Jen v několika procentech obcí v Povodí Odry jsou občané a jejich majetek chráněni 
před 100letou vodou.
- chystaná novela zákona 416/2009 Sb. o urychlení výstavby dopravní, vodní a 
energetické infrastruktury. Jde o sněmovní tisk 673 dostupný zde:
https://www.psp.cz/sqw/text/tiskt.sqw?O=8&CT=673&CT1=0  
aktualizaci přílohy najdete na str. 5, odůvodnění pak na stranách 48 a 49
aktuální znění zákona například zde:
https://www.zakonyprolidi.cz/cs/2009-416  
 

O problému nádrže pojednává i nejnovější díl pořadu Nedej se: 
/https://www.ceskatelevize.cz/porady/1095913550-nedej-
se/419235100161005-vesnice-na-dne/ 
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